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V t e ř i n a  p o t é

n a š e  V i z e

C í l e

je platformou složenou z lidí, kteří prošli ústavní péčí. Usiluje o to, 
aby práva dětí, které vyrůstají v zařízeních institucionální péče, 
nebyla jen prázdným pojmem, ale nejvysšší možnou hodnotou. 
naše organizace je odborným partnerem státních a nestátních 
institucí při přípravě legislativních i nelegislativních návrhů změn  
v systému péče o ohrožené děti. Vteřina poté se snaží posilovat 
hlas dítěte a mladého člověka, který se v institucionální péči na-
chází a být jeho prostřední-
kem ve vztahu k institucím, 
které o životě v ústavních za-
řízeních rozhodují. 

Vteřina poté podporuje koncept péče 
o ohrožené děti v rodinném prostředí 
a vnímá ústavní péči jako krajní alter-
nativu, které by stát měl využívat pou-
ze na dobu přechodnou a ve formě co 
nejbližší rodinnému prostředí. podpo-
rujeme probíhající transformaci a dein-
stitucionalizaci systému náhradní péče 
a prosazujeme podporu sítě podpůr-
ných sociálních a preventivních služeb 
pro ohrožené rodiny a děti.

• přenášet hlas dětí 
na národní úroveň

• prosazovat  
zájmy dětí

• sdílet podněty 
dětí s institucemi, 
které se zabývají 

problematikou 
ústavní péče 

• zvýšit informova-
nost dětí v oblasti 
práv a povinností

• podpořit dětskou 
sebedůvěru v ko-

munikaci s okolím

• naučit děti for-
mulovat a vhodně 
vyjadřovat vlastní 
názory 

• podporu dětem  
realizujeme:

– přes naší webo-
vou poradnu
– výjezdy do dět-
ských domovů
– rozhovory  
s bývalými klienty 
ústavních zařízení
– online rozhovory  
a diskuzemi



Ú V o D n í  S l o V o

Vteřina poté je organizací, která při svých sna-
hách o zlepšení životních podmínek ohrože-
ných dětí žijících mimo rodinu neustále čer-
pá ze zkušeností nejen svých členů a členek, 
ale i dětí, které stále žijí v  ústavních zaříze-
ních. V roce 2015 jsme proto nejenom jezdili 
za dětmi do dětských domovů, ale současně 
jsme na základě jejich zkušeností prosazovali 
a iniciovali velké i malé změny v  institucích, 
které ovlivňují jejich životy.

za nejvýznamnější změnu, které se nám v  uplynulém roce podařilo dosáhnout, 
bylo přesvědčení České školní inspekce, která má za povinnost pravidelně provádět 
šetření v  zařízeních ústavní a ochranné výchovy, aby učinila zásadní reformu své 
činnosti ve vztahu k ohroženým dětem. inspekci jsme v květnu a červnu 2015 upo-
zornili na skutečnost, že šetření v ústavních zařízeních provádí jednou za více než 
deset let a že na šetření chodí také zaměstnanci jiných ústavních zařízení, kteří jsou 
z podstaty věci ve střetu zájmu. Česká školní inspekce na základě našich podnětů 
slíbila provedení inspekcí ve všech zařízeních do konce roku a další změny, jako 
je používání dotazníku pro děti, kterých je ve větších ústavech tolik, že inspektoři 
nemají dostatek prostoru se všemi mluvit. Česká školní inspekce nadto umožnila 
našim dvou členům sdílet se školními inspektory jejich osobní zkušenost s ústavní 
péčí a účastnit se inspekční činnosti v dětských domovech a výchovných ústavech.

Mezi další významné události, které se udály, bylo jmenování našeho člena do Vý-
boru pro práva dítěte, uspořádání odborného kulatého stolu na téma transformace 
systému péče o ohrožené děti a vytvoření dopisu, ve kterém naše organizace za 
podpory dalších 40 organizací a jednotlivců vyzvala vládu k reformě systému péče 
o ohrožené děti.

Bohužel, přes veškeré naše snahy Ministerstvo práce a sociálních věcí nepřipravilo 
věcný záměr reformy, na kterou naše organizace a ohrožené děti roky čekají. nejen 
proto budeme nadále prosazovat změny v terénu i legislativě a snažit se o to, aby šel 
hlas ohrožených dětí slyšet více.

Mgr. Radek laci
výkonný ředitel Vteřiny poté
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a D V o k a Č n í  Č i n n o S t

• 9.2.2015 protože věříme, 
že by děti měly mít rovný 
přístup ke vzdělání, připojili 
jsme se k iniciativě nezisko-
vých organizací, které v ote-
vřeném dopise žádají premi-
éra Bohuslava Sobotku, aby 
se vláda zasadila o vypuštění 
problematické části nove-
ly školského zákona (§16a, 
odst. 5) během třetího čtení 
v poslanecké sněmovně.

• 16.2. 2015 Vystoupili jsme na semináři o možnostech podpory romských dětí 
vycházejících z ústavní péče v zemích Východní evropy a Velké Británie, který se 
konal na půdě Salfordské univerzity v Manchesteru.

• 26.2. 2015 zapojili jsme se do debaty v pořadu České televize Máte slovo na 
téma „odebírání dětí v Česku a norsku“

• 4.4.2015 Michal Ďorď byl jmenován ministrem pro lidská práva, rovné příleži-
tosti a legislativu členem Výboru pro práva dětí při Radě vlády pro lidská práva 

• 24.4.2015 zúčastnili jsme se kulatého stolu na téma „přístup dětí ke spravedl-
nosti – účinný monitorovací a stížnostní mechanismus pro děti v ústavní péči“, 
vydali jsme s llp tiskové prohlášení: http://llp.cz/2015/04/detem-v-cesku-stale-
-chybi-ucinny-monitorovaci-a-stiznostni-mechanismus/ 
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• 9.9.2015 poslali jsme společně s dalšími čtyřiceti organizacemi a odborníky 
otevřený dopis premiérovi Bohuslavu Sobotkovi, ministryni Michaele Marksové-
-tominové, ministryni kateřině Valachové, ministru Svatoplukovi němečkovi a 
ministru Jiřímu Dienstbierovi a vyzvali je k naplnění závazku sjednotit systém 
péče o ohrožené děti.

• 21.10.2015 Vteřina poté vystoupila na odborné konferenci Ministerstva práce 
a sociálních věcí s názvem MÝty a pRaVDy, která se konala v rámci projektu Sys-
témová podpora procesů transformace systému péče o ohrožené děti a rodiny.

• Vystoupili jsme na závěrečné konferenci projektu ministerstva práce a sociál-
ních věcí Systémová podpora procesů transformace systému péče o ohrožené 
děti a rodiny. Radek a Michal vedli workshop na téma participace dětí v rozho-
dovacích procesech a mluvili o možnostech zapojení dětí do rozhodování na 
lokální, regionální a národní úrovni.

• 28.5.2015 Uspořádali 
jsme v prostorách americ-
kého centra kulatý stůl na 
téma „Spolupráce klíčových 
aktérů na procesu transfor-
mace systému péče o ohro-
žené děti“ a vydali tiskové 
prohlášení: http://www.
vter inapote.cz/novinky/
je-potreba-sjednotit-sys-
tem-pece-o-ohrozene-de-
ti-upozornuje-nezavisla-
-platforma-pro-prava-deti-
-vyrustajicich-mimo-rodinu/ 
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e D U k a Č n í  Č i n n o S t
• 1.5.2015 účast na Studentském Majálesu ve formě informačního stánku

• 4.5.2015 Vteřina poté pořádala besedu na půdě FaMU o zkušenostech s živo-
tem v ústavu.

• 7.5.2015 zapojili jsme se do kampaně právo na dětství, kterou Ministerstvo 
práce a sociálních věcí zahájilo k 30. 4. 2015. kromě zkušeností, se členové podě-
lili i o vlastní životní příběhy.

• 12.5.2016 liga lidských práv a Vteřina poté při příležitosti týdne města pořáda-
ly happening na podporu práv dětí.

• 20.5.2015 Vteřina poté přednášela na Voš v olomouci na téma Dětské domovy

• 10.7.2015 natáčení krátkých medailonků věnujících se problematice ústavní 
výchově a předsudkům

• 19.7.2015 účast na  Mezinárodním romském festivalu Romale v Hamrech u 
poličky. Radek laci se podělil o své zkušenosti ze života v ústavu a také představil 
aktivity Vteřiny poté.

• 24.8.2015 na půdě České školní inspekci v olomouci konalo školení etopedů. 
tomáš Valenta a Michal Ďorď za Vteřinu poté představili prezentaci na téma „Sys-
tém kontroly v ústavních zařízení z pohledu klienta.“ 

• 23.9.2015 Radek diskutoval s žáky 8. ročníků o právech a povinnostech dětí 
v ústavní péči. Vteřina poté se tímto aktivně podílí na kampani MpSV „Dítě jako 
subjekt práva“.

• 1.10 2015 účast na tisková konference na půdě Ministerstva práce socialních 
věcí k nedávno spuštěné sérii akcí pro školy „nemluvím, stejně mě neposloucha-
jí“, která žákům 8. a 9. tříd přibližuje Úmluvu o právech dítěte. 

• 19.11.2015 Doplnil Michal Ďorď a anna Hofschneiderová z liga lidských práv 
školili pracovníky oSpoD z Ústeckého kraje v rámci akreditovaného semináře 
„právní minimum pro pracovníky oSpoD v procesu odnímání dětí z rodiny a při 
výkonu ústavní péče“.



a k t i V i t y  2 0 1 5

V Ý J e z D y  D o 
D ě t S k Ý C H  D o M o V ů

p R o J e k t y

• 16.4.2015 Výjezdový tým Vteřiny poté podni-
kl druhé setkání v dětském domově v potštejně, 
kde byla hlavním tématem krizová komunikace. 

• 14.5.2015 proběhl 3. výjezd do 
Dětského domova v  kroměříži, je-
hož tématem byl odchod z dětské-
ho domova.

• 10.6.2015 proběhl 3. Výjezd do 
dětského domova v  potštejně, je-
hož hlavním tématem byl odchod 
z dětského domova. 

• 18.10.2015 proběhl 4. Výjezd do 
Dětského domova v potštejně, kte-
rý Vteřina poté realizovala ve spo-
lupráci s  brněnským kabinetem 
divadla utlačovaných a Centrem 
finanční gramotnosti „CeFiG“. Hlav-
ním tématem výjezdu bylo „přípra-
va mladých dospělých na odchod 
z dětského domova“

• 17.5.2015 1. setkání v krušných 
horách v dětském domově v Hoře 
Svaté kateřině

• Mezi vítězné projekty v roce 2015 
ČSoB nadačního programu vzdě-
lání na téma: zvyšování finanční 
gramotnosti interaktivní formou, se 
zařadila i Vteřina poté. projekt s ná-
zvem „předání vlastních zkušeností 
spojených s odchodem z dětského 
domova“ cílí na mladé lidi od 14+ 
v dětských domovech zlínského, 
královéhradeckého a libereckého 
kraje.

• 31.5. 2015 Vteřina poté spolu-
pracovala na 16. ročníku romského 
festivalu krahomoro kher

• 1.6.2015 spolupráce na festivalu 
out of home

• 31.7.2015 projekt Vteřiny poté 
„předání vlastních zkušeností spo-
jených s odchodem z dětského 
domova“ byl podpořen nadačním 
programem ČSoB Vzdělání 2015! 
V příštím kalendářním roce vyje-
deme společně s kabinet divadla 
utlačovaných do několika dětských 
domovů.
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S ta n o V i S k a ,  R e a k C e

V t e ř i n a
p o t é

• 27.10.2015 reagovali jsme na prohlášení Federace Dětských do-
movů o tom, že jsou české dětské domovy v zahraničí obdivovány.

• 29.9.2015 Vteřina poté podporuje otevřený dopis alternativa 50+ 
premiérovi Bohuslavu Sobotkovi, členům a členkám vlády. V dopise 
žádáme o přijetí koncepce sociálního bydlení a zákona o sociálním 
bydlení, které by značně ulehčily život tisícům obyvatel (matkám sa-
moživitelkám, socio-ekonomicky slabým rodinám, dětem opouště-
jícím ústavní péči.

• 27.10.2015 odhalili jsme pravdu a vyvrátili mýty o reformě systé-
mu péče o ohrožené děti. Jako reakci na prohlášení

• 22.1.2015 byl zvolen výkonným 
Výborem Vteřiny poté Bc. Radek 
laci za Výkonného ředitele.

• 19.3.2015 Čestné členství MUDr. 
Mileny Černé, ředitelky Výboru 
dobré vůle

• 23.3.2015 Čestné členství Ján 
Simkanič, publicista, Výkonný ředi-
tel internet info

• 29.6.2015 členství v  asociaci 
Dítě a Rodina



p e R S o n á l n í  z á z e M í

Během roku nám pomáhal tým dobrovolníků, kterým děkujeme za skvěle odvedenou 
práci a smysl pro humor:

Mgr. Ondrik Troiak 
ekonom

Bc. Dalibor Krejčí 
redaktor

Bc. Radovan Laci
výkonný ředitel

Gracián Svačina
zahraniční zpravodaj

Bc. Michal Ďorď 
manažer pR  
a advokačního 
programu

Alexandra 
Chludilová 
redaktorka

Mgr. 
Andrea Fridmanská 
tajemnice

Vilma Klepková 
koordinátorka 
výjezdového týmu

Tomáš Valenta 
koordinátor 
vzdělávacích aktivit 
a advocacy officer

n á š  t Ý M

Bc. Iryna Dovbňak 
analytička 

Don Mulefu
Jan Bujnovský
Viktor Mišurec
Lenka Remsová

Petra Havlíková
Michaela Zapletalová
Anna Hofschneiderová
Kamila Holoubková

Šárka Dušková
Ondřej Podlešák
Helena Brychová
Josef Janoušek



F i n a n Č n í  z p R á V a ,
z p R á V a  o  H o S p o D a ř e n í

F i n a n Č n í  z p R á Va 
V t e ř i n y  p o t é ,  z . S .
Příjmy v roce 2015 v Kč 

nadační fond albert 20 000
nadace agrofert 80 000
ČSoB 59 000
individuální dárci a dárkyně 68 501

CELKEM PŘÍJMY 227 501

Výdaje v roce 2015 v Kč 

kancelářské potřeby 4 378
poštovné 202
Členství 1 000
Soutěže pro děti 4 484 
školení a supervize zaměstnanců 6 580
Webhosting, web 11 737
občerstvení na akcích 4 154
Cestovné a doprava 7 723 
Hrubé mzdy pracovníků a pracovnic 71 588
ostatní finanční náklady 1 840

CELKEM VÝDAJE 113 686



D ě k U J e M e  pat ř í  i  n a š i M  pa R t n e R ů M :

pa R t n e ř i :
Divadlo Kabinetu Utlačovaných
Liga lidských prav
CEFIG
ČSOB
Nadace Agrofert
Nadační fond Albert




